

« Approved »
President of the Togyzkumalak
Federation of Almaty

A. Tursun



RULES
Togyz kumalak World Championship
(students U 15-17 years old)

Almaty city,
2023 year

I. Togyzkumalaq Rapid and Blitz World Championship among schoolchildren

II. Purpose and tasks

- Widely promoting, developing, mass character of the national game among schoolchildren;
- Formation of sports skills and intellectual ability;
- Education of young people, development of patriotism;
- Identification of the best athletes.

III. Time and place of the competition

Togyzqumalaq The World Championship in rapid and blitz among schoolchildren will be held in Almaty on September 20-25, 2023.

The arrival date of the teams is September 20. Mandate Commission: September 20, from 5:00 p.m. to 7:00 p.m.

Date of return of the teams: September 25.

Each athlete is given 20 minutes of rapid type and 5 minutes + 2 seconds of blitz type for one game.

IV. Competition system

The competition is carried out by the Togyzkumalak Federation of Almaty. The organization of the main competition is carried out by the panel of judges approved by the World Togyzkumalak Federation.

Note: each team must bring a referee. A team without a referee will not be included in the competition.

V. Participating Organizations

Teams from foreign countries and the Republic of Kazakhstan will participate. Athletes can additionally participate in the 15- to 17-year-old fast-paced World Championship by paying the participation fee. The competition fee is 45,000 (100 dollars) tenge.

VI. Number of athletes, coaches, referees and other participants

Team composition of the competition: 10 people for rapid (youths under 15 years: 2 boys, 2 girls; youths up to 17 years: 2 boys, 2 girls; 1 coach, 1 referee) and 10 people for rapid game (youths under 15 years: 2 boys, 2 girls; youth under 17: 2 boys, 2 girls; 1 coach, 1 referee). Participants must have a birth certificate or ID.

VII. Results evaluation system

The competition is held in accordance with the "Principles and Rules of Togyzkumalak" approved by the World Togyzkumalak Federation.

VIII. Medical and sanitary provision

A doctor must attend the competition. During the competition, the doctor will answer medical questions (provides help in the event of a dangerous situation, participates in doping controls, etc.). Organization of the work of medical workers during the competition is entrusted to the local sports administration. Security during the competition is entrusted to team representatives and organizers

IX. Anti-doping protection It is carried out in accordance with the anti-doping rules of the Republic of Kazakhstan

approved by the order No. 18 of September 19, 2014 of the Minister of Culture and Sports of the Republic of Kazakhstan. All athletes may be subject to World Anti-Doping Agency (WADA) control. All participants must comply with the anti-doping code, and in case of refusal or non-participation, action will be taken according to the code norms of the BDC.

X. Quantitative composition of the jury

The composition of the jury of the competition must be determined by the organizing committee 10 days before the start of the competition.

The panel of referees consists of: chief referee - 1, chief secretary - 1, senior referee - 1, assistant referees - 17 referees. There are 20 judges in total. The doctor is part of the panel of judges. Judges must wear special clothes during the competition.

XI. Procedure and deadline for submission of applications for participation in the competition

Participants who come to the competition, through their representatives, must submit to the mandate committee the application, certified by a doctor, identity documents and other documents certifying the identity of the participant, approved by the federation or regional physical education and sports department or related institution.



XII. Terms of admission of participants and judges

Each participant's name must appear on the final application, which confirms eligibility for the competition and is stamped with a doctor's approval for admission to the competition. Each team representative and referees must be fully aware of the rules and regulations of togukumalak.

XIII. Awarding the champions and prize-winners of the competition

Winners and prize-winners will be awarded

I, II, III degree diplomas, medals and valuable gifts from sponsors on behalf of the World Togyzkumalak Federation and Almaty City Federation.

XIV. The procedure for protesting and its implementation

All protest letters must be submitted in accordance with the rules of the World Cricket Federation. In case of doubts about the referee's decision, athletes can submit a letter of protest to the jury through the team manager.

The panel of judges must consider the letter of protest with the participation of the chief judge from the moment of receipt. The decision of the arbitration panel on the letter of protest is considered final and is not subject to reconsideration.

XV. Dates of arrival and return of competitors and judges

The days of arrival and return of the participating teams are carried out according to the competition program.

Competition program:

Date	Game	Time
September 20	Date of arrival of teams	10:00-17:00
September 20	Mandate Commission	17:00-19:00
September 21	Round I-III (rapid) Opening ceremony IV-VI round (rapid)	10:00-13:00 15:00-15:40 16:00-19:00
September 22	VII-IX (rapid)	10:00-13:00
September 23	I-III round (blitz) IV-VI round (blitz)	10:00-12:00 15:00-17:00
September 24	Round VII-IX (blitz)	10:00-12:00
September 24	Closing ceremony	15:00-16:00
September 25	The return date of the teams	

XVI. Financing conditions

Travel expenses (travel expenses, meals, accommodation) of the teams participating in the competition are paid by the sending institution. Travel expenses of specially invited athletes and referees and costs of organizing and holding the competition are paid by Togyzkumalak Association of Almaty city.

XVII. Order

The final order must be submitted to the chief judges on the day of the competition.

	Full	Year, day, month of birth	Gender	Sports degree or title	Rating by quarter	Board	Reading or workplace	Coach	doctor's signature

Participants must have a birth certificate or ID

Contact phone: Akim Tursyn - 87017662682
Alimzhan Kydyrbayev - 87029574518



«Утверждаю»
Президент Федерации
тоғызкумалақ города Алматы
А. Турсун
«01» июля 2023 г.



ПРАВИЛА
Чемпионата мира по тоғызкумалақ
(школьники U 15-17 лет)

г. Алматы
2023 год

I. Чемпионат мира по рапиду и блицу среди школьников по тогызкумалаку

II. Цель и задачи

- Популяризация, развитие, повышение массового характера, популяризация национальной игры среди школьников;
- Формирование спортивного мастерства и интеллектуальных способностей;
- Воспитание молодежи, развитие патриотизма;
- Ўздік спортшыларды анықтау.

III. Время и место проведения соревнований

Чемпионат мира по рапиду и блицу среди школьников по тогызкумалаку пройдет с 20 по 25 сентября 2023 года в г. Алматы.

Дата прибытия команд - 20 сентября. Мандатная комиссия: 20 сентября, с 17: 00 до 19: 00.

Дата возвращения команд: 25 сентября.

На каждую партию спортсмену отводится 20 минут по типу Рапида и 5 минут+2 секунды по типу блица.

IV. Система проведения соревнований

Соревнования проводятся Федерацией тогызкумалак города Алматы. Организация основного соревнования проводится судейской коллегией, утвержденной Всемирной федерацией тогызкумалак.

Примечание: каждая команда обязана привести рефери. Команда, пришедшая без арбитра, в соревнованиях не участвует.

V. Участвующие организации

Будут задействованы сборные команды из иностранных государств и Республики Казахстан. В форме скоростной игры чемпионата мира в возрасте от 15 до 17 лет спортсмены могут принять дополнительное участие, заплатив вступительный взнос. Взнос за соревнования-45 000 (100 долларов США) тенге.

VI. Количественный состав спортсменов, тренеров, судей и других участников

Состав команды соревнований: 10 человек для Рапида (юниоры до 15 лет: 2 мальчика, 2 девочки; молодежь до 17 лет: 2 мальчика, 2 девочки; 1 тренер, 1 судья) и 10 человек для скоростной игры (юниоры до 15 лет: 2 мальчика, 2 девочки; молодежь до 17 лет: 2 мальчика, 2 девочки; 1 тренер, 1 судья).

Участники должны иметь свидетельство о рождении или удостоверение личности.

VII. Система оценки результатов

Соревнования проводятся в соответствии с «правилами и положениями тогызкумалака», утвержденными Всемирной федерацией тогызкумалака.

VIII. Медицинское-санитарное обеспечение

Участие врача в соревнованиях обязательно. На медицинские вопросы во время соревнований будет отвечать врач (оказывает помощь в случае опасной ситуации, участвует в допинг-наблюдениях и т.д.). Организация работы медицинских работников во время соревнований возлагается на местное управление спорта. Обеспечение безопасности в ходе соревнований возлагается на представителей команд и организаторов.

IX. Антидопинговое обеспечение

Проводится в соответствии с антидопинговыми правилами Республики Казахстан, утвержденными приказом министра культуры и спорта Республики Казахстан от 19 сентября 2014 года № 18. Все спортсмены могут оказаться под контролем Всемирного антидопингового агентства (далее КБД). Все участники должны соблюдать антидопинговую кодексовую дисциплину, в случае отказа или отказа от участия КД принимаются меры по нормам Кодекса.

X. Количественный состав судейской коллегии

Состав судейской коллегии соревнований должен определяться организационной коллегией до 10 дней до начала соревнований.

В состав судейской коллегии входят: главный судья - 1, генеральный секретарь - 1, старший судья - 1, вспомогательные судьи - 17. Всего 20 судей. Врач входит в состав судейской коллегии. Во время соревнований судьи должны ходить в спецодежде.

XI. Порядок и сроки подачи заявок на участие в соревнованиях

Участники соревнований должны через своего представителя представить в мандатную комиссию заявку, удостоверенную врачом, документы удостоверения личности и другое заявление, удостоверяющее личность участника, утвержденное Федерацией или областным управлением физической культуры и спорта или подведомственным учреждением.

XII. Условия приема участников и судей

Ф. И. О. каждого участника должен быть указан в окончательной заявке, подтверждающей его пригодность к участию в соревнованиях и проставленной печатью разрешения врача о допуске к соревнованиям. Представитель каждой команды и судьи должны полностью знать правила и правила тогызкумалака.

XIII. Награждение чемпионов и призеров соревнований

Спортсмены-победители и призеры награждаются дипломами I, II, III степени от Всемирной федерации тогызкумалака и Алматинской городской Федерации, медалями и ценными призами спонсоров.

XIV. Порядок предъявления протеста и его рассмотрение

Все письма протеста должны быть выданы в соответствии с правилами Всемирной федерации тогызкумалак. В случае сомнений в решении судьи со стороны спортсменов, письмо протеста судейской коллегии может быть подано через управляющего команды.

Судейская коллегия должна в обязательном порядке рассмотреть с момента поступления протестного письма в присутствии главного судьи. Решение судейской коллегии по протестному письму считается окончательным и не подлежит пересмотру.

XV. Даты прибытия и возвращения участников соревнований и судей

Дни прибытия и возвращения команд-участников проводятся по программе соревнований.

Программа соревнований:

Дата	Игра	Уақыты
20 сентябрь	Дата прибытия команд	10:00-17:00
20 сентябрь	Мандатная комиссия	17:00-19:00
21 сентябрь	I-III тур (рапид) Церемония открытия IV-VI тур (рапид)	10:00-13:00 15:00-15:40 16:00-19:00
22 сентябрь	VII-IX тур (рапид)	10:00-13:00
23 сентябрь	I-III тур (блиц) IV-VI тур (блиц)	10:00-12:00 15:00-17:00
24 сентябрь	VII-IX тур (блиц)	10:00-12:00
24 сентябрь	Церемония закрытия	15:00-16:00
25 сентябрь	День возвращения команд	

XVI. Условия финансирования

Командам-участникам соревнований командировочные расходы (средства на проезд, питание, проживание) за счет отправляющего учреждения. Командировочные расходы специально приглашенных спортсменов и судей и расходы на организацию и проведение соревнований за счет Ассоциации тогызкумалак города Алматы.

XVII. Заявка

Окончательный заявка должен быть вручен главной судейской коллегии в день прибытия на соревнования.

№	ФИО	Год, день, месяц рождения	Пол	Спортивное звание или звание	Рейтинг по кварталам	Доска	Читатель или место работы	Тренер	Подпись врача

Участники должны иметь свидетельство о рождении или удостоверение личности.

Контакт тел: Аким Турсун – 87017662682

Алимжан Кыдырбаев - 87029574518